
 

سرخوشی توران از قدکشیدن چهار توله
یوزپلنگ های »تلخاب« ۲ توله نر و »هرب« یک توله نر و یک 
ماده به طبیعت منطقه حفاظت شده توران در شرق استان 
کنون در آستانه استقلال و رسیدن  سمنان هدیه دادند که ا
به سن بلوغ هستند. این یوزها با زادآوری خود می توانند 

سرنوشت این گونه را از خطر انقراض تغییر دهند.
به گزارش ایرنا، طبق گفته متخصصان، یوزپلنگ گونه ای در 
کنون فقط شماری از آنها در ایران و آفریقا  خطر انقراض است و ا
زیست می کنند. جمعیت یوزپلنگ ها قابل سرشماری نیست، 
چرا که گونه ای گوشتخوار و شبگرد است، اما با استفاده از 

دوربین تله  ای جمعیت آنها تخمین زده می شود.
کنون تخمین جمعیت یوزپلنگ آسیایی در ایران ۱۸  ا
قلاده یوزپلنگ شامل هشت قلاده بالغ و ۱۰ قلاده نابالغ در 
طبیت توران شهرستان شاهرود است، یعنی از نظر ژنتیکی، 
در معرض خطر انقراض محسوب می شود و باید با توجه ویژه 

حفاظت شود.
جمعیت این گونه ارزشمند با بررسی تصاویر ثبت شده به 
وسیله دوربین های تله ای و بررسی علامت گذاری هایی که 
یوزپلنگ های آسیایی در حیات وحش پارک ملی توران در 

قلمرو خود انجام می دهند، مورد بررسی قرار می گیرد.
خال های سیاه روی پوست یوزپلنگ آسیایی در هر قلاده 
متفاوت با قلاده دیگر و منحصر به فرد است. کارشناسان 
طبق بررسی تصاویر ثبت شده در دوربین های تله ای سلامت 
یوزپلنگ ها و یا شناسایی یوزپلنگ جدید را نوید می دهند و 

برای آن شناسنامه تهیه می کنند.
حفاظت  اداره کل  کارشناسان  که  بود   ۱۴۰۳ شهریور 
محیط زیست سمنان در بررسی های خود از زادآوری موفق 
و چندقلوزایی یوزپلنگ های »تلخاب« و »هرب« خبر دادند.

طبق تحقیقات انجام شده، یوزپلنگ جزو پستانداران 
چندهمسری است و از ۲ تا سه سالگی بالغ می شود و تا هشت 
سالگی قدرت زادآوری دارد و نوع زایش یوزپلنگ آسیایی 
چندقلوزایی است. یک از یوزپلنگ های مشاهده شده در 
شهریور ۱۴۰۳»هَرب« یوزپلنگ ماده ای بود که تصویر او به 
همراه ۲ فرزندش حدود یکسال و نیم پیش در مجموعه 
حفاظتی توران سمنان توسط دوربین های تله ای ثبت شده 
بود و تصاویر ثبت شده در شهریور امسال بیانگر زایمان سوم 
و تولد ۲ فرزند دیگر از او است. »هرب« تنها مادر زادآور توران 
نیست، بلکه دوربین های تله ای در پارک ملی توران بهار ۱۴۰۲ 
تصاویر یوزپلنگ مادر با نام »خورشید« را با چهار فرزندش 

ثبت کرده بود و در تابستان ۱۴۰۳ نیز مشاهده شده بود.
یوزپلنگ مادر با نام های »تلخاب« یا »خورشید« به همراه 
توله هایش برای نخستین بار در چهارم خرداد ۱۳۹۹ در منطقه 
حفاظت شده توران رویت، تصویربرداری و صاحب شناسنامه 
شد. نام اولیه این یوز مادر »تلخاب« بود و به علت مادرشدن 

چندباره اش نام »خورشید« هم به آن داده اند.
این یوزپلنگ مادر برای اولین بار در محدوده تلخاب پارک 
ملی توران شهرستان شاهرود استان سمنان مشاهده شد و 
بر این اساس »تلخاب« نام گرفت و بعد از اولین ثبت تصاویر 
و شناسنامه دار شدن این یوزپلنگ، طی سه زایمان موفق 
به توله زایی شد و بر این اساس نام »خورشید« توران برایش 

انتخاب شد.
اینکه  بیان  با  سمنان  زیست  محیط  حفاظت  مدیرکل 
جنسیت توله  یوزپلنگ های پارسالی »تلخاب« و »هرب« در 
زادگاهشان پارک ملی توران تعیین شد، گفت: ۲ فرزند تلخاب 

نر و فرزندان هرب شامل یک نر و یک ماده است.
سعید یوسف پور افزود: »تلخاب« و »هرب« ۲ یوزپلنگ 
ماده ارزشمند پارک ملی توران هستند که هر کدام سه نسل 
یوز آسیایی را به طبیعت ایران هدیه داده اند، این بار نیز با 
توله های خود که در شرف استقلال هستند، امید تازه ای به 

بقای این گونه در خطر انقراض بخشیده اند.
یوزپلنگ ها در طبیعت پس از رسیدن به بلوغ، از یکدیگر 
جدا می شوند و اینکه فرزندان »تلخاب« و »هرب« در آستانه 
استقلال هستند به معنی تخمین سن آنان نزدیک به ۲ تا سه 

سالگی و وارد شدن به سن بلوغ و زادآوری است.
مدیرکل حفاظت محیط زیست سمنان گفت: زادآوری 
موفق یوزپلنگ های »تلخاب« و »هرب« بار دیگر بر اهمیت 
همکاری جامعه محلی، محیط بانان و کارشناسان محیط 
کید می کند و نقطه  زیست برای حفاظت از یوز آسیایی تا

امیدی برای آینده طبیعت ایران به شمار می رود.

قابل توجه وزیر
چرا کسانی که به دلیل مشکلی از قطار جا می مانند پول آنها 
عودت نمی شود. از مسئولان تقاضا داریم که راهی برای این 
موضوع بگذارند که حداقل مسافر بتواند برای همان روز بلیت 

جایگزین دریافت کنند. 
شهمیرزادی از قائم شهر

اداره برق استان گیلان
قبض دوره ای که برای منزل می آید خیلی زیاد است من در 
خانه رفت و آمدی ندارم و شاید ماهی دوبار چراغ های خانه 
روشن شود و فقط یک یخچال در منزل روشن است به اداره 
برق گوراب زرمیخ رفتیم و شکایت خود را اعلام کردیم و گفتند 
که درست است. مگر می شود قبض برق که اصلا در منزل 
نباشی و یک یخچال روشن باشد نزدیک به چهارصد هزار 
تومان بیاید از مسئولان اداره برق استان گیلان درخواست 

رسیدگی به این موضوع را دارم. 
صفایی از تهران

گرانی و تورم
بسیاری از هموطنان با تورم موجود از زیر خط فقر هم 
پایین تر زندگی می کنند. مردم از دولت و نمایندگان مجلس 

انتظار دارند چاره ای در این زمینه بیندیشند. 
کریمی از تهران

آرمان ملی – شفق محمدحسینی: درحالی که هر یک روز و 
یک ساعت هم برای دانش آموزانی که پشت کنکوری هستند، 
قابل اهمیت است و لزوم فراهم ساختن شرایطی خالی از 
اضطراب و تنش، همواره توصیه شده است، اما در چند سال 
، با اجرای مصوبه تاثیر قطعی معدل سال های پایانی  اخیر
، اضطرابی مضاعف به دردسرهای کنکور  دبیرستان در کنکور

دانش آموزان و خانواده های آنها افزوده شده است. 
« با وجود دو سال اجرا و  مصوبه »تاثیر معدل در کنکور
انتقادهای بسیار با چالش هایی مواجه شد تا جایی که 
پرونده آن مجددا باز و در دستگاه های ذی ربط از جمله 
وزارت های علوم و آموزش و پرورش، شورای عالی انقلاب 
فرهنگی و مجلس مورد بررسی قرار گرفت که با پیشنهادهای 
مختلفی از سوی هر یک از این دستگاه ها برای رفع ایرادات 
روبه رو شد که در نهایت با رای اعضای شورای عالی انقلاب 
کنکور  فرهنگی مقرر شد »سوابق تحصیلی پایه دهم در 
حذف و صرفا سوابق پایه های یازدهم و دوازدهم« لحاظ 
شود؛ رایی که جزئیات و زمان اجرای آن هنوز اعلام نشده 

است. 
شورای عالی انقلاب فرهنگی نیز در نهایت اعلام کرد که 
زمان دقیق این مصوبه تا پایان چهارشنبه اعلام خواهد 
شد، که تا زمان نگارش این گزارش، همچنان خبری مبنی 
بر زمان دقیق اجرای آن و اینکه کنکور پیش رو را در نهایت 
دانش آموزان با چه وضعیتی برگزار خواهند کرد، خبری نداد. 
حالا تنها تاثیر معدل سال دهم حذف شده است، هرچند 
که این یک سال هم اهمیت دارد، اما دانش آموزان معتقدند 
، در کنار تاثیر معدل سال های این  که استرس ناشی از کنکور
گر به امسال برسد، تنها تاثیر قطعی معدل  سه سال، که حالا ا
سال دهم حذف خواهد شد، و دانش آموزان همچنان باید 
برای معدل دو سال یازدهم و دوازدهم خود تلاش کنند، این 
همان مساله ای است که مخالفان زیادی هم در دولت، هم 
در میان کارشناسان آموزشی و هم در بین خود دانش آموزان 

و خانواده های آنها داشت. 

   همچنان منتظر نتیجه باشید
جلسه شورای عالی انقلاب فرهنگی در حالی عصر روز 
که یکی از ۴  سه شنبه به ریاست رئیس جمهور برگزار شد 
« بود.  دستور جلسه آن بررسی »مصوبه تاثیر معدل در کنکور

مصوبه کنکور که از سال ۱۴۰۲ با تاثیر قطعی ۴۰ درصدی 
پایه دوازدهم و در سال ۱۴۰۳ با تاثیر قطعی ۵۰ درصدی پایه 
دوازدهم با هدف افزایش عمق یادگیری عملیاتی شد و قرار 

بود برای سال ۱۴۰۴ با تاثیر ۶۰ درصدی )۴۰ درصد پایه دوازدهم 
و ۲۰ درصد پایه یازدهم( اجرا شود، روز گذشته دستخوش 

تغییراتی شد. 
این مصوبه که مخالفان اصلی آن دانش آموزان بودند، در 
نهایت در جلسه ای با رای اعضای شورا به حذف »سوابق 
« و درنظرگرفتن سوابق پایه های  تحصیلی پایه دهم در کنکور

یازدهم و دوازدهم به اتمام رسید. 
هرچند پیشتر حجت الاسلام خسروپناه دبیر شورای عالی 
انقلاب فرهنگی اعلام کرده بود که نتیجه مصوبه هرچه که 
باشد از سال ۱۴۰۶ اجرایی می شود اما روز گذشته اعلام شد 
»این مصوبه جزئیاتی دارد و اما اینکه از چه زمانی اجرایی 
می شود، در جلسات آینده در خصوص آن تصمیم گیری 

خواهد شد.« 
و  والدین  برخی  نگرانی  دل  سبب  که  مصوبه  این 
گرهای  دانش آموزان در سال های اخیر شده است، با اما و ا
بسیاری روبه رو شده است. برخی از والدین دانش آموزان 
پشت کنکوری معتقدند که این مصوبه سبب نگرانی تازه ای، 
غیر از خود کنکور برای دانش آموزان و خانواده های آنها شده 
، در نتیجه  است. به دلیل تاثیر معدل سال های قبل از کنکور
، دانش آموزانی که به هر دلیلی نتوانند در سال های  کنکور
کنکور معدل بالایی به دست آورند، برای دادن  پیش از 
کنکور با چالش جدی تر از دیگر دانش آموزان روبه رو خواهند 
شد، که همین مساله سبب ایجاد تفاوت ها و نابرابری هایی 
در مواجهه با کنکور برای دانش آموزان شده است، که حالا 
، که  منتظرند با حذف مصوبه تاثیر قطعی معدل در کنکور
همچنان نامشخص است، این آزمون را با شرایط مساعدتری 

پشت سربگذارند. 

   نظر وزیرعلوم
حالا وزیر علوم هم با انتشار ویدئویی در یکی از شبکه های 
اجتماعی نظرش را درباره تاثیر قطعی معدل در کنکور اعلام 
کرده است، نظری که به گفته خودش مغایرت با تصمیمی که 
در نهایت گرفته شد دارد، هرچند وی معتقد است که یک 

رای بیشترندارد. 
گفت: عدالت آموزشی همواره  حسین سیمایی صراف 
یکی از دغدغه های اصلی من بوده است. نظر کارشناسی و 
تخصصی سازمان، تأثیر مثبت معدل پایه دوازدهم است و نظر 

شخصی و کارشناسی من نیز بر همین مبناست. 
حسین سیمایی صراف وزیر علوم تحقیقات و فناوری 
با انتشار پیام ویدئویی در یکی از شبکه های اجتماعی در 

خصوص تصمیم گیری درباره تاثیر قطعی معدل در کنکور 
گفت:  در شورای عالی انقلاب فرهنگی توضیحاتی داد و 
بچه های عزیزم عدالت آموزشی دغدغه همه روزه من است، 
دغدغه های شما دغدغه من، نگرانی های شما نگرانی من 

است. 
وی ادامه داد: در جلسه شورای عالی انقلاب فرهنگی 
درخصوص تاثیر قطعی یا مثبت معدل در کنکور اختلاف نظر 
وجود داشت؛ ولی من بنا بر اصل شفافیت و قاعده عدالت 
کید مقام معظم رهبری هم است، در برابر انبوه  که مورد تا
سوالات شما باید پاسخ بدهم. پاسخ من این است که نظر 
کارشناسی و شخصی من و وزارت علوم تاثیر مثبت معدل 
سال دوازدهم در کنکور است. ولی همان طور که می دانید 
من یک رای بیشتر ندارم. برای شما روزگار بهتری را آرزو می کنم 

موفق باشد. 
هرچند محسن زارعی، رئیس مرکز ارزشیابی و تضمین 
کیفیت نظام آموزش و پرورش نیز پیش از این در گفت وگویی 
وزارت  تکلیف  حاضر  حال  در  اینکه  اعلام  با  ایسنا،  با 
گفته بود:  آموزش و پرورش تولید سوابق تحصیلی است 
چنانچه »مصوبه تاثیر معدل در کنکور« دستخوش اصلاحاتی 
شود اما امسال تغییری در مصوبه کنکور سال ۱۴۰۴ ایجاد 
نخواهد شد. بنابراین این مصوبه استرس زا نتیجه اش هرچه 

که باشد برای سال آینده به اجرا نمی رسد. 

   چالش امتحانات نهایی
امتحانات نهایی نیز چالش های مختص به خود را دارد که 
این مساله همواره توسط دانش آموزان و نیز اغلب معلمان 
، به آن اشاره شده است. در  کنکور پایه های آخر پیش از 
کمیسیون  سخنگوی  راد،  عظیمی  احسان  راستا  همین 
آموزش، تحقیقات و فناوری مجلس شورای اسلامی پیشتر 
به »آرمان ملی« گفته بود: تصحیح اوراقی که در آزمون نهایی 
ایجاد می شود، متاسفانه کاملا شخصی است. یعنی معلم ها با 
نگاه های شخصی تصحیح می کنند. همه اینها سبب می شود 
که اختلاف نمره پیش  آید. اینها مسائل مهمی است که باید 
که  حتما به آن دقت شود. لذا ما پیشنهادمان این است 
مصوبه باید حتما لغو شود. حالا دوستان ادعا می کنند که ما 
گر لغو نمی شود، لااقل اصلاح شود.  لغو نمی کنیم. ما گفتیم که ا
اصلاح هم خیلی جدی باید صورت گیرد و حالا هم تلاش هایی 

می شود که اصلاح را امیدواریم انجام دهند. 
حالا باید منتظر بمانیم و ببینیم که در نهایت این مصوبه با 

تغییرات جدید از چه زمانی اعمال خواهد شد. 
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روی خط آرمان ملی

گزارش »آرمان ملی« از تغییرات مصوبه تاثیرمعدل کنکور که همچنان مشخص نیست چه زمانی اجرا خواهد شد

سردرگمیپشتکنکوریها

 ماجرای حذف آزمون
 آیین نامه رانندگی چه بود؟

ماجرای حذف آزمون آیین نامه راهنمایی 
از  یکی  به  اخیر  روزهای  طی  رانندگی  و 
جنجالی ترین موضوعات رسانه ای تبدیل 
شد؛ در حالیکه این مسأله، سوء برداشت  
آزمون  کلی  حذف  و  است  بوده  رسانه ای 

آیین نامه صحت ندارد. 
مرکز اطلاع رسانی پلیس راهور اعلام کرد: 
بنابر قانون جدید و اصلاحات انجام شده 
در صدور گواهینامه برای متقاضیان، مقرر 
شده بود آزمون آیین نامه حذف شود، اما 
نه برای همه متقاضیان. متأسفانه، برخی از 
اخبار منتشر شده از طرف رئیس پلیس راهور 
فراجا این شبهه را ایجاد کرده بود که آزمون 

آیین نامه برای تمام افراد حذف شده است. 
سردار حسینی رئیس پلیس راهور فراجا 
در توضیح این موضوع گفت: حذف آزمون 
گواهینامه  دریافت  مراحل  از  آیین نامه 
رانندگی تنها برای افرادی امکان پذیر است 
که پیش تر در آزمون آیین نامه قبول شده و 
یک بار گواهینامه دریافت کرده اند. به عبارتی، 
این تسهیل فقط شامل حال کسانی می شود 
که پیش از این گواهینامه ای داشته اند و یک 
بار آزمون آیین نامه را با موفقیت گذرانده اند. 

کید کرد: این قانون شامل افرادی که  وی تأ
برای اولین بار قصد دریافت گواهینامه دارند، 
چه برای موتورسیکلت و چه برای خودرو 
گواهینامه پایه ۳ و ۲(، نمی شود و آنان ملزم  (
به شرکت در آزمون آیین نامه خواهند بود. 
 ، همچنین، برای دریافت گواهینامه پایه ۱ نیز
حتی در صورتی که افراد گواهینامه پایه ۳ یا ۲ 

را دارا باشند، آزمون آیین نامه الزامی است. 

هوای تهران در مرز آلودگی
صبح  تهران  هوای  لحظه ای  کیفیت 
چهارشنبه بر روی عدد ۹۸ قرار گرفته و در 
شرایط قابل قبول یا سالم اما در مرز آلودگی 
قرار دارد. براساس اطلاعات شرکت کنترل 
 ۲۴ کیفیت هوا در  هوای تهران، میانگین 
ساعت گذشته نیز روی عدد ۷۳ قرار داشت و 
سالم بود. بنابر پیش بینی هواشناسی، انتظار 
افزایش آلاینده های هوا و کاهش کیفیت آن با 
توجه به برودت هوا در پایتخت طی روزهای 

آینده دور از انتظار نیست. 

18 تا ۳0 ساله ها بیش ترین 
قربانیان حوادث رانندگی شبانه 
سرکلانتر شب پلیس راهور پایتخت با بیان 
اینکه ۶۵ درصد از تصادفات منجر به مرگ 
شبانه در محورهای بزرگراهی اتفاق می افتد، 
گفت: پنج درصد از تصادفات فوتی شبانه بر 
اساس گروه سنی مربوط به رانندگان زیر ۱۸ 
سال است. به گزارش ایرنا، سرهنگ حمید 
طریقت درباره موضوع تخلفات و تصادفات 
شبانه که نگرانی های جدی را در خصوص 
ایمنی معابر و رفتار ترافیکی رانندگان به وجود 
آورده است، گفت: بررسی های انجام شده 
نشان می دهد که بزرگراه های تهران به دلیل 
حجم بالای تردد، سرعت غیرمجاز و کاهش 
دید در شب، سهم قابل توجهی از حوادث 
مرگبار را به خود اختصاص داده اند. سرهنگ 
کرد: آمارهای جدید نشان  طریقت اضافه 
از تصادفات فوتی  که پنج درصد  می دهد 
بر اساس گروه سنی مربوط به رانندگان زیر 
۱۸ سال و افراد بین ۱۸ تا ۳۰ سال بیش ترین 
قربانیان حوادث رانندگی شبانه در تهران 
هستند و به ترتیب افراد بین ۳۰ تا ۵۰ سال ۳۰ 
درصد، ۵۰ تا ۶۵ سال ۱۵ درصد و ۶۵ سال به 
بالا ۱۳ درصد از قربانیان اینگونه از تصادفات 

محسوب می شوند. 

 توضیح درباره تنبیه بدنی 
و جراحت یک دانش آموز

رئیس اداره آموزش و پرورش رفسنجان 
با معلم در  گفت: مشاجره یک دانش آموز 
یکی از مدارس این شهرستان باعث تنبیه 
بدنی و جراحت این دانش آموز از سوی معلم 
است.   پیگیری  دست  در  موضوع  و  شده 
حسین شفیعی روز چهارشنبه در گفت وگو 
با ایرنا بیان کرد: روز سه شنبه در پی مشاجره 
لفظی بین معلم و یکی از دانش آموزان دوره 
رفسنجان،  در  مدرسه ای  دوم  متوسطه 
معلم این دانش آموز را تنبیه می کند که در 
نتیجه لب دانش آموز نیز زخم برداشت.  وی 
خاطرنشان کرد: بارها در جلسات مدیران 
مطرح کرده ایم که تنبیه دانش آموزان ممنوع 
است و ابلاغیه این آیین نامه هم به مدارس 
شرایطی  تحت  اتفاق  این  اما  شده  ارسال 
خ داده که در حال پیگیری است و در  خاص ر
عین حال تلاش می کنیم که حق کسی تضییع 
نشود.  شفیعی افزود: با اعلام این موضوع به 
اداره آموزش و پرورش، ما نیز حراست اداره 
شهرستان را در جریان قرار دادیم و دانش آموز 
در مقابل من به پاره ای توضیحات پرداخت و 
قبول کرد که خطا از جانب او بوده، با مشاجره 
لفظی باعث ناراحت کردن معلمش شده و 
کید کرد:  این اتفاق روی داده است.  وی تا
والدین دانش آموز اظهار داشتند که شکایت 
گر ادعایی دارند باید طبق نظریه  دارند، لذا ا
پزشکی قانونی وارد عمل شوند، از طرفی ما از 
حقوق هر ۲ شخص یعنی معلم و دانش آموز 

طبق قانون دفاع خواهیم کرد. 

موضوع حداقل حقوق و دستمزد کارگران، هرسال در 
ماه های انتهایی سال درحالی مطرح می شود، که کارگران 
و فعالان حقوق کارگری معتقدند که دستمزدهایشان 
متناسب با هزینه های تامین یک زندگی حداقلی نیست. 
، تورم  با توجه به رکود اقتصادی در دهه های اخیر
مداوم و بالارفتن هزینه های مایحتاج روزانه زندگی، 
وضعیت اقتصادی اغلب افراد جامعه به سمتی رفت 
که عملا طبقه متوسط از میان رفت و سفره های مردم 
کمیسیون اجتماعی  کوچک تر شد. حالا رئیس  مدام 
مجلس شورای اسلامی، خواسته است که تعیین دستمزد 
برحسب شرایط موجود و به نفع سفره های مردم صورت 

بگیرد. 
علی بابایی کارنامی با اشاره به تسری موضوع حداقل 
کار  قانون   ۴۱ که در ماده  کارگران  حقوق و دستمزد 
۱۱۰ قانون تأمین  تصمیم گیری می شود به مواد ۹۶ و 
اجتماعی، گفت در آنجا زندگی بیش از ۴ میلیون و ۵۰۰ 
تا ۶۰۰ هزار نفر خانواده مستمری بگیر سازمان تأمین 
اجتماعی هم به تأسی از همین تصمیم خواهد بود. 
یعنی عملا تصمیم گیری شورای عالی کار برای حدود ۶۵ 
درصد جامعه امروز ما تأثیر می گذارد. بنابراین باید بسیار 
با طمأنینه، حساب شده و برحسب شرایط موجود به نفع 

سفره های مردم تصمیم گیری شود. 
به گزارش ایلنا، علی بابایی کارنامی، نماینده مردم 
ساری و میان دورود و رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس 
شورای اسلامی با اشاره به اینکه تعیین حقوق و دستمزد 
کارگران در دستور کار اولین جلسه شورای عالی کار - که 
گفت: طبق  ۱۷ دی ماه برگزار شد- نبوده است.  روز 
که این جلسه اولین  کردیم، از آنجا  که کسب  اطلاعی 
جلسه با حضور وزیر کار دولت چهاردهم است و ترکیب 
و اعضا جدید بودند و نظرات جدیدی داشتند، می توان 
گفت تقریباً جلسه آشنایی بوده است. البته ممکن است 

ح  صحبت هایی در مورد حقوق و دستمزد کارگران مطر
شده باشد، اما به صورت جدی در دستور کار جلسه 

نبوده است. 

   تاثیر تورم بر سفره کارگران
ادامه  در  مجلس  اجتماعی  کمیسیون  رئیس 
کمیسیون  رئیس  عنوان  به  خود  موضع  درخصوص 
تخصصی حوزه کار و کارگری درباره حداقل حقوق کارگران 
در سال آینده، گفت: نمی توانم برای حقوق و دستمزد 
کارگران در سال آینده عدد بدهم، اما آنچه مهم است 
که تورم خط قرمز ما در تعیین حقوق و دستمزد کارگران 
است و تاثیر تورم سر سفره کارگران و مزدبگیران برای ما 
کمیسیون  کمیسیون اجتماعی مجلس به عنوان  در 
مدافع حقوق مردم بسیار مهم است و باید مورد توجه 

تصمیم گیران باشد. 
بابایی کارنامی تصریح کرد: کسانی که در این حوزه 
تصمیم می گیرند باید مراقب سفره مردم و بسته های 
معیشتی کارگران به عنوان اثرگذارترین نیروهایی که در 
کشور به افزایش بهره وری کمک می کنند در عین اینکه 
خودشان در معرض آسیب اقتصادی هستند؛ باشند و 

برای آنان فکر و راهکار جدیدی اتخاذ شود. 
رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس با اشاره به اینکه 
شیوه های تعیین مزد در کشور ما با کشورهای دیگر کاملاً 
متفاوت است و نمی توان مانند دیگر کشورها تصمیم 
گرفت؛ تصریح کرد: ما کشوری هستیم که تورم ما لحظه 
به لحظه جابه جا می شود، لذا سفره های مردم هم باید 
باتوجه به همین تغییرات مدیریت شود؛ به همین دلیل 
رسیدن به یک عدد قابل قبول که بتواند سال بعد یک 
سال مالی سفره های مردم را تأمین کند، بسیار حیاتی 
کرد: قطعاً تسری این  کارنامی تصریح  است.  بابایی 
موضوع که در ماده ۴۱ قانون کار تصمیم گیری می شود 

به ماده ۹۶ و ماده ۱۱۰ قانون تأمین اجتماعی هم هست و 
در نتیجه در آنجا هم زندگی بیش از ۴ میلیون و ۵۰۰ تا ۶۰۰ 
هزار نفر خانواده مستمری بگیر سازمان تأمین اجتماعی 
هم به تأسی از همین تصمیم خواهد بود. یعنی عملا 
کار برای حدود ۶۵ درصد  تصمیم گیری شورای عالی 
جامعه امروز ما تأثیر می گذارد. بنابراین باید بسیار با 
طمأنینه، حساب شده و برحسب شرایط موجود به نفع 

سفره های مردم تصمیم گیری شود. 
درخصوص  مجلس  اجتماعی  کمیسیون  رئیس 
پیشنهادهایی برای تعیین غیر یکسان حقوق و دستمزد 
کارگران در اقلیم ها و صنایع مختلف هم عنوان کرد: از 
آنجا که ما هنوز به استانداردها نرسیدیم، فعلاً باید حقوق 
برای همه واحدها تعیین شود، زیرا در حال حاضر مزد در 
 A کشور ما عملاً از تورم بسیار عقب است؛ یعنی تورم نقطه
و B و C ندارد و تورمی که در سیستان و بلوچستان است 
با تورمی که در تهران یا ساری یا آذربایجان است فرقی 
ندارد و یکسان است و با این تورم کف سبد معیشت یک 
خانوار که می خواهد ۱۴ تا ۱۵ قلم کالای اساسی را برای 
یک عائله ۴ نفره تأمین کند، ۳۰ میلیون تومان است. 
یعنی در حال حاضر ما با ۳۰ میلیون حقوق، ۲۰ میلیون از 
تورم عقبیم؛ بنابراین در شرایطی که ما از استاندارد و اصل 
تورم عقبیم، این فضا که مزد منطقه ای و اقلیمی تعیین 
شود، یک انحراف بیش نیست؛ برای این کار ما ابتدا باید 

به استانداردها برسیم. 
بابایی کارنامی ادامه داد: در شرایط عادی و نرمال 
همان طور که در قانون کار هم اشاره شده، می توان در 
شرایط بالاتر از حداقل به وزارت کار اجازه داد که به نسبت 
بهره وری، ظرفیت اسمی، پاداش، به منطقه و... این 
مزد را متفاوت تعیین کند؛ به همین دلیل همه این ها 
تحت تأثیر بحث های بعدی است. الان که شرایط کف و 
حداقل ها است و طرح این بحث ها نکته انحرافی است. 

ح کرد  رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس مطر

تورم خط قرمز ما در تعیین حقوق کارگران است


